
Sborová shromáždění i další plánované akce

27. 11. – 1. neděle adventní – 8.30 hod. – bohoslužby se sv. Večeří Páně
1. 12. – čtvrtek – 18.30 hod. – adv. večer – host: ses.f. J. Wiera Jelinek
4. 12. – 2. neděle adventní – 8.30 hod. – bohoslužba slova 
8. 12. – čtvrtek – 18.30 hod. – adventní večer – host: br.f. Štěpán Marosz
11. 12. – 3. neděle adventní – 8.30 hod. – bohoslužba slova
15. 12. – čtvrtek – 18.30 hod. – adv. večer – host: ses.f. L. Freitingerová
18. 12. – 4. neděle adventní – 8.30 hod. – bohoslužba slova
24. 12. – Štědrý den – 14 hod. – Dětská vánoční slavnost
25. 12. – Boží hod vánoční – 8.30 hod. – bohoslužby se sv. večeří Páně
1. 1. – Nový rok (neděle ve ván. období) – 8.30 hod. – bohoslužby s VP
7. 1. – sobota – během dne probíhá Tříkrálová sbírka
(adventní koncert se letos žel nekoná pro velkou vytíženost pěveckých sborů)

Dále pak se pravidelně setkáváme v těchto dnech a časech: 
Neděle                                          8.30 hod. - bohoslužby a nedělní škola (starší a mladší děti) 
Čtvrtek 18.30 hod. - biblická hodina pro dospělé (v sudý týden)
Pátek  19.00 hod. - mládež – po domluvě v Jablůnce nebo v Pržně (informace podá D. Heller)

Jste srdečně zváni! 

Za staršovstvo sboru

Milan Hůževka
       kurátor

Daniel Heller
administrátor

Farní sbor Českobratrské církve evangelické v Jablůnce, 756 23  Jablůnka 45;
IČO 447 40 891; číslo účtu  2800798291/2010

Kontakty: kurátor M. Hůževka – 739 743 907, huzevka@email.cz
    administrátor D. Heller – 777 342 910, daniel.heller@evangnet.cz

                 pokladní M. Srněnská – 602 894 825, marcela.srnenska@email.cz
E-mailová adresa staršovstva: jablunka@evangnet.cz

Vánoční dopis v roce 2022

Milosrdenství  Hospodinovo  budu  připomínat,  Hospodinovy  chvályhodné  činy,
všechno, jak Hospodin nás odměňoval, velkou jeho dobrotu k izraelskému domu.
On je odměňoval podle svého slitování, podle svého velikého milosrdenství. Pro-
hlásil: „Vždyť oni jsou můj lid, synové, kteří nebudou klamat. Stal jsem se jim spa-
sitelem.“ Každým jejich soužením byl sužován a anděl stojící před jeho tváří je za-
chraňoval; svou láskou a shovívavostí je vykupoval, bral je na svá ramena a nosil
je po všechny dny dávné. Oni se však vzpírali a trápili jeho svatého ducha, proto se
jim změnil v nepřítele, sám bojoval s nimi. * Pohlédni z nebes a podívej se ze svého
svatého, proslaveného obydlí! Kde je tvé horlení a bohatýrská síla? Tvé cituplné
nitro a tvé slitování jsou mi uzavřeny? Jsi přece náš Otec! Abraham nás nezná, Iz-
rael,  ten o nás neví.  Hospodine, tys náš Otec, náš vykupitel odedávna, to je tvé
jméno. Proč jsi nás nechal zbloudit, Hospodine, ze svých cest? Zatvrdil jsi naše
srdce, aby se tě nebálo. Navrať se kvůli svým služebníkům, kvůli kmenům svého dě-
dictví! Kéž bys protrhl nebesa a sestoupil dolů, hory by se před tvou tváří potácely.
(Proroctví Izajášovo 63,7-10.15-17)

A v té krajině byli pastýři pod širým nebem a v noci se střídali v hlídkách u  svého
stáda.  Náhle  při  nich  stál  anděl  Páně  a  sláva  Páně  se  rozzářila  kolem  nich.
Zmocnila se jich veliká bázeň. Anděl jim řekl: „Nebojte se, hle, zvěstuji vám ve-
likou radost,  která bude pro všechen lid. Dnes se vám narodil Spasitel,  Kristus
Pán, v městě Davidově. Toto vám bude znamením: Naleznete děťátko v plenkách,
položené do jeslí.“ A hned tu bylo s andělem množství nebeských zástupů a takto
chválili Boha: „Sláva na výsostech Bohu a na zemi pokoj mezi lidmi; Bůh v nich
má zalíbení.“ (Evangelium podle Lukáše 2,8-14)

Milí přátelé, sestry a bratři,

vstoupili  jsme  do  adventu.  Advent  znamená  příchod.  V dnešní  vypjaté
době  s válkami  a  vražděním  nevinných  a  s dalším  lidským  neštěstím  nás
mnohokrát  napadne,  že  by bylo lepší,  kdyby už Bůh vstoupil  do našeho světa
s mocí a silou, učinil přítrž všemu zlu a nastolil své království lásky a pokoje.

Možná nás překvapí, že lidé před 3000 lety vnímali svou situaci podobně,
jako velmi naléhavou. Věděli o Boží lásce, shovívavosti i péči. Dobře věděli, že
neštěstí a zlo je náš, lidský problém, a nesvalovali za ně na Boha odpovědnost.
Přesto si troufli být k Hospodinu velmi otevření, sdělovali mu svou nespokojenost,
neštěstí, zoufalství a bezradnost. Byli si vědomi toho, že jejich bloudění je jejich
chybou a důsledkem špatně uchopené svobody, kterou Bůh lidem daroval. A přesto
si dovolili říci: Proč jsi nás nechal zbloudit, Hospodine, ze svých cest? Chtěli být
Bohu blízko a dovolávali se jeho otcovské lásky: Jsi přece náš Otec! Říkám si, jak
jsme na tom dnes podobně! A přece už se něco změnilo: Bůh splnil prosbu, kterou
vyjadřuje Boží lid u proroka Izajáše: Kéž bys protrhl nebesa a sestoupil dolů…

To je ve starověkém světě něco nemožného. Nebe lidé vnímali jako místo,
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kam se nedostanou (tehdy se nelétalo ani letadly, natož raketami). A protože měli
zkušenost, že kam lidská noha vstoupí, tam vstupuje i zlo a hřích, nebo se aspoň
něco pokazí, proto umisťovali Boha ve svém obrazu světa do nebe, kam nedosáhli,
kam nikdo z nich nevstoupil. Proto i Ježíš mluví o nebeském Otci (kterého nelze vi-
dět ani manipulovat) a  nebeském království  (o prostoru, kde vládne Bůh, chráně-
ném před lidskou svévolí).

V Ježíši  Kristu se stalo něco neočekávaného: Bůh sám prolomil  hranici
mezi nebem a zemí. Ve starověkém obrazu světa „sestoupil“ k nám lidem a stal se
jedním z nás. Odkryl svou zranitelnost, narodil se jako bezbranné dítě v extrémní
chudobě a o 33 let později se nechal popravit tehdy nejpotupnějším způsobem.

Marek Orko  Vácha,  biolog  a teolog,  píše,  že  když  v kázáních  mluvíme
o tom, jak Bůh vstupuje do svého světa, máme obvykle na mysli malé zázraky na-
šeho všedního dne, taková ta drobná Boží pohlazení. Jenomže zázrak v Písmu sva-
tém je něco jiného, to je vpád Božího tajemství, nevysvětlitelný fyzikálními ani ja-
kýmikoli jinými zákony: Lazar vstává z hrobu a mládenec naimský z pohřebního
průvodu. Vykládat to jen symbolicky a říkat, že to znamená jen to či ono, je velké
zploštění. Bůh přichází a lidé se děsí, Bůh řekne a ono se stane, promluví a jeho
slovo je jako dvousečný meč (Žd 4,12), který se nevrátí bez užitku a vykoná svou
práci (Iz 55,11) - od Božího rozkazu „Budiž světlo!“ až po Slovo, které se stalo tě-
lem. Apoštol Pavel říká, že Bůh k lidem promlouval mnohokrát a mnohými způso-
by, a poslední slovo, které vyslovil, je  Ježíš.  A to  Slovo se doslova „ubytovalo“
mezi námi, svítí v temnotě, a tma ho nemůže pohltit. Vánoce jsou vlastně velmi
zneklidňující - když je člověk vezme vážně… Bůh nám dává pokoj, ale ne klídek.
Ve vánoční scéně s pastýři můžeme také vidět vpád nebe na zem: když Bůh sestu-
puje, jakoby se dynamitem roztrhla přehrada mezi nebem a zemí, s anděly je tu
„najednou“ množství nebeských zástupů. To pochopitelně působí bázeň, a proto ří-
kají andělé: „Nebojte se, hle, zvěstuji vám velikou radost, která bude pro všechen
lid. Dnes se vám narodil Spasitel, Kristus Pán, v městě Davidově. Toto vám bude
znamením: Naleznete děťátko v plenkách, položené do jeslí.“

Milí přátelé, přeji Vám i sobě, abychom o Vánocích prožili v našem životě
dotyk  nebe, tedy něčeho, co není naše, co neznáme, co neovládáme, co nemáme
„zmáknuté“, v čem se neumíme pohybovat, ale o čem tušíme, že to je Božím da-
rem pro náš život.

Jménem staršovstva Vás všechny srdečně zvu k bohoslužbám v adventu
a o Vánocích,  jakož i  k dalším setkáním. Při  třech adventních večerech uvítáme
jako hosty obě sestry farářky, které se o náš sbor ještě v nedávné době staraly (ses.
Jarmilu  Wieru  Jelinek  a  ses.  Lenku  Freitingerovou),  a  nového  kazatele
v Hošťálkové br. Štěpána Marosze. Prosím, neostýchejte se přijít ani tehdy, když
jste  v kostele  dlouho  nebyli.  Myslím  si,  že  atmosféra  v našem  společenství  je
přátelská. Jsme společenství lidí, kteří jsou si dobře vědomi své hříšnosti, ale také
toho,  že  jim  Bůh  odpouští  a  že  jsou  si  před  ním  rovni.  Snažíme  se  přijímat
navzájem a radovat se z Boží lásky. Těšíme se na Vás.

Prosím ty, kdo by měli zájem o návštěvu faráře, aby se mi ozvali, rád si na
každého udělám čas. Můžeme se domluvit i na vysluhování Večeře Páně doma.

Děkuji Vám všem jménem staršovstva za Váš příspěvek pro život sboru,
ať duchovní, materiální či finanční. Jsme vděční za jakoukoli Vaši aktivitu i za
Vaše modlitby za sbor. Jsme vděčni za každou nezištně odvedenou práci i za to, že
pravidelně pamatujete i na hmotné potřeby církve a potřebných lidí.

Jistě jste si všimli, že vedle kostela naše Obec zbudovala pěkný dlážděný
prostor pro poslední rozloučení. Jsme za to velmi vděčni. Při bohoslužbách s díkči-
něním za úrodu jsme děkovali odcházejícímu vedení Obce za jeho vstřícnost a kaž-
doroční podporu našim záměrům.

Od  března  ubytováváme  na  faře  Ukrajince,  kteří  uprchli  před  bom-
bardováním a dalšími hrůzami ruské agrese na Ukrajině.  V období od března do
května byli ve sboru ubytováni tři lidé, kteří se vrátili do Vinycké oblasti a daří se
jim dobře; protože žijí na venkově, cítí se ve svém domově relativně bezpečně. Ro-
dina z města Dnipro (matka, otec a dva chlapci ve věku 11 a 8 let) jsou na staré
faře  ubytováni  od června 2022 doposud s předpokladem ubytování  nejméně do
března 2023.  Na vybudování  ubytovací  kapacity jsme podali  projekt  na ústředí
naší církve, které nám zprostředkovalo dar ze zahraničí ve výši 100.000,- Kč.

Z kanceláře byla vybudována ložnice pro obývání dvou dospělých osob.
Provoz  kanceláře  byl  přestěhován do  sborového sálu,  ve  kterém byla  možnost
prostor oddělit  pro kancelář a pro konání bohoslužeb. Z místnosti  tzv. malé ne-
dělky byla vybudována ložnice pro dvě osoby. Za účelem poskytnutí standardního
ubytování  bylo nutno zcela nově vybudovat  koupelnu,  přičemž místnosti  s WC
byly již k dispozici. Koupelna byla vybudována v prostoru tzv. úklidové místnosti.
Kompletní stavba koupelny zahrnovala stavební práce od podlahy, přes obklady,
sanitární  zařízení,  strop,  malování,  vybavení  sprchovacím  koutem.  V koupelně
byla umístěna také nově pořízená pračka. Do kuchyně bylo nutno koupit nový spo-
rák, kuchyňské nádobí a jednu skříňku. Obě obývané místnosti bylo nutno vybavit
postelemi. Celkové náklady dosáhly 120.434,- Kč. Realizace stavebních a stěhova-
cích prací byla provedena za nadšené spolupráce několika sester a bratří ze sboru,
kteří flexibilně a s velkou rychlostí prostory k ubytování připravili a postupně je
vylepšovali.  Především  děkuji  br.  kurátorovi  Milanu  Hůževkovi  a  manželům
Srněnským – br. Davidovi za někdy i každodenní nasazení a ses. Marcele za admi-
nistraci i vyúčtování projektu.

Kvůli dennímu topení a ohřevu vody sbor doplácel za plyn a máme výraz-
ně  navýšené  zálohy na příští  rok.  Od státu  dostáváme na ubytování  Ukrajinců
kompenzace, ale  i tak jsme vděčni za Vaši solidaritu. V životě sborového spole-
čenství jsme mírně omezeni, protože nám chybí místnost pro jednu skupinu ne-
dělky (starší děti  se nyní scházejí  v kuchyni).  Často ale se ptáme, jak můžeme
osvědčit svou křesťanskou víru. Nyní k tomu máme jednoznačnou příležitost.

Přeji Vám požehnaný adventní i vánoční čas.
                    Srdečně zdraví Daniel Heller, administrátor


